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Folketingets Socialudvalg 

Folketingets Socialudvalg har d. 27. april 2023 stillet følgende spørgsmål nr. 

238 (alm. del) til social- og boligministeren, som hermed besvares. 

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Theresa Berg Andersen (SF). 

Spørgsmål nr. 238: 
”Vil ministeren kommentere på det forhold, at for 43 pct. af børnenes 
vedkommende har kommunen modtaget underretning om barnet, men ikke 
iværksat en indsats til barnet eller familien? Der henvises til Børns Vilkårs 
analyse ”Vold i hjemmet - Får vi øje på det, og får børnene den rette hjælp?” 
samt Politikens artikel bragt d. 27. april 2023: ”Ny analyse kaster lys over 
forældres vold mod børn: ”Man får ondt i maven, når man ser på tallene””?” 

 

Svar: 
Det er helt afgørende, at kommunerne reagerer på de underretninger, som de 
modtager, da dette er muligheden at gribe ind og igangsætte den hjælp og 
støtte, som familier kan have brug for. Derfor er kommunen forpligtet til senest 
24 timer efter modtagelsen af en underretning at vurdere, hvorvidt der er behov 
for at iværksætte akutte foranstaltninger over for barnet eller den unge. Dertil er 
kommunen forpligtet til sikre en rettidig og systematisk vurdering af alle 
indkomne underretninger med henblik på at vurdere, om barnet eller den unge 
må antages at have brug for særlig støtte – det gælder dels akutte 
underretninger og dels underretninger, der ikke er af akut karakter.  
 
Det er i den forbindelse afgørende, at kommunens procedurer for behandling af 
underretninger understøtter en hurtig afklaring af, om der er behov for at 
iværksætte en børnefaglig undersøgelse efter servicelovens § 50.  
 
I sager, hvor der er mistanke om vold eller seksuelle overgreb, og hvor det er 
nødvendigt at inddrage enten politi eller sundhedsvæsen, er kommunerne 
forpligtiget til at benytte et børnehus til brug for udarbejdelsen af den 
børnefaglige undersøgelse. Formålet med børnehusene er at sikre en 
kvalificeret og skånsom indsats, som er samlet på ét børnevenligt sted.  
 
Der er dog store regionale og kommunale forskelle på kommunernes brug af 
børnehusene. Det er væsentligt, at det sikres, at børn, der har været udsat for 
overgreb, får hjælp, som ikke er afhængig af deres postnummer. 
 
Derfor blev det besluttet med Børnene Først, at der skulle gennemføres en 
undersøgelse af forskellene i kommunernes brug af de danske børnehuse, 
herunder hvilke årsager der kan ligge til grund for forskellene i brugen.  
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Det blev samtidig besluttet, at der årligt skal ske en opfølgning på de 
kommuner med det laveste antal børnehussager. Formålet er at sikre, at 
hjælpen til børn, der har været udsat for vold eller overgreb, er uafhængig af 
hvor barnet bor. Social- og Boligstyrelsens videnscenter for sociale indsatser 
ved vold og seksuelle overgreb mod børn (SISO) tager kontakt til de kommuner 
med det laveste antal sager. SISO kan i den forbindelse bistå med råd og 
vejledning ift. kommunernes brug af børnehusene og være med til at afklare 
eventuelle spørgsmål kommunen måtte have i den forbindelse. De første 
kommuner blev kontaktet i 2021. 
 

 

 

Med venlig hilsen 

Pernille Rosenkrantz-Theil 

Social- og boligminister 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 


